

Novinky 2026

Od 1.1.2026 dochází ke změnám napříč mnoha zákony. Dochází ke změnám v sociálních dávkách, v rodinném a pracovním právu i v oblasti zaměstnanosti.

Nová základní nezabavitelná částka v exekuci

Nezabavitelná částka se nově počítá z životního minima, normativního nájemného a energetického paušálu. Pro jednotlivce se základní nezabavitelné minimum zvyšuje z částky 13 027 Kč na částku 14 102 Kč. Na každou vyživovanou osobu je pak základní částka zvýšena z částky 3 257 Kč na částku 3 525 Kč.

Minimální mzda

Dochází k navýšení minimální mzdy z částky 20 800 Kč měsíčně na částku **22 400 Kč** měsíčně (134,40 Kč/hod).

Sociální a zdravotní pojištění u DPP

Nově se u dohody o provedení práce odvádí pojistné, pokud měsíční výdělek u jednoho zaměstnavatele přesáhne 12.000 Kč.

Rozvody

Nově je řízení o rozvodu manželství i řízení o péči a výživném nezletilých dětí vedeno společně.

V případě, že jsou manželé schopni se na podmínkách rozvodu domluvit, ukotvuje nově zákon možnost rozvodu manželství bez nařízené osobní přítomnosti manželů u soudu.

Za **smluvený rozvod** (s dohodou o dětech i majetku) je soudní poplatek stále **2 000 Kč**. Za **rozvod** (bez dohody) se pak soudní poplatek zvyšuje na **5 000 Kč**. Pokud se manželé během řízení dohodnou, soud jim 3 000 Kč vrátí.

Změny mají zjednodušit celý proces, zkrátit délku soudního řízení, a především motivovat manžele k dosažení dohody.

Péče o nezletilé dítě po rozvodu

Soud již nebude dítě rodičům svěřovat **do jejich společné, střídavé nebo výlučné péče**. Dítě má právo na péči **obou rodičů**, proto má tato změna podporovat rodiče ve spolupráci a ve snaze domluvit se.

Pokud jeden z rodičů pečovat nechce a chce se s dítětem jen stýkat, soud nově může zasáhnout do jeho rodičovské odpovědnosti a zcela, nebo částečně ji omezit. Toto omezení se pak může týkat např. zastupování dítěte, určení jeho bydliště, zajišťování a rozhodování o jeho výchově a vzdělání či rozhodování o péči o jeho zdraví. I přestože by soud rodiči omezil jeho rodičovskou odpovědnost, jeho povinnost platit dítěti stanovené výživné nadále trvá.

V případech, kdy jsou rodiče dohodnuti na péči i výživném, nebude již dítě zastupovat kolizní opatrovník (OSPOD), ale přímo sami rodiče.

V případě odvolání ve věcech péče a výživy o nezletilé dítě je nově zaveden soudní poplatek 3 000 Kč.

Zákaz tělesných trestů

Novela dále stanovuje, že **výchova dítěte má probíhat bez použití tělesných trestů**, působení duševního strádání a jiných ponižujících nebo znevažujících prostředků.

Podpora v nezaměstnanosti

Mění se hranice věku, od které se odvíjí délka poskytování podpory a také její výše:

Věk v den podání žádosti	Maximální délka podpory	Výše podpory a doba, po kterou tato výše náleží
do 52 let	5 měsíců	80 % - 1. a 2. měsíc 50 % - 3. a 4. měsíc 40 % - 5. měsíc
52–57 let	8 měsíců	80 % - 1. až 3. měsíc 50 % - 4. až 6. měsíc 40 % - 7. a 8. měsíc
nad 57 let	11 měsíců	80 % - 1. až 3. měsíc 50 % - 4. až 6. měsíc 40 % - 7. až 11. měsíc

Výše podpory v nezaměstnanosti již nebude záviset na způsobu ukončení pracovního poměru. Podporu nebude úřad práce krátit z důvodu, že výpověď podal zaměstnanec, nebo se na skončení zaměstnanec se zaměstnavatelem dohodl, i když k tomu neměl vážné důvody.

Opakované čerpání podpory v nezaměstnanosti je možné, ale s přísnějšími podmínkami. Pokud osoba již vyčerpala celou původní podporu, musí odpracovat **minimálně 9 měsíců**, aby získala nárok na novou podporu.

Superdávka

Od 1. ledna 2026 se zkracuje doba vyřízení žádosti z 90 na **30 dní**.

Rodičovský příspěvek

Mění se celková částka rodičovského příspěvku v případě narození vícero dětí. Rodičovský příspěvek se u vícero dětí zvyšuje z 525 000 Kč na 700 000 Kč.

Příspěvek na péči

Od nového roku došlo ke zvýšení, a to pro osoby závislé v I. a II. stupni.

U osob do 18 let věku je příspěvek v I. stupni zvýšen z částky 3 300 Kč na částku 4 900 Kč a ve II. stupni zvýšen z částky 7 400 Kč na částku 8 200 Kč.

Pro osoby starší 18 let je pak příspěvek v I. stupni zvýšen z částky 880 Kč na částku 1 300 Kč a ve II. stupni zvýšen z částky 4 900 Kč na částku 5 400 Kč.

Trestní právo

V účinnost vstupuje velká novela trestního zákoníku a trestního řádu, která klade větší důraz na ukládání peněžitých trestů namísto krátkých trestů odnětí svobody. S tím souvisí i přehodnocení **neplacení výživného** nezletilým dětem. Od 1.1.2026 **není** zanedbání povinné výživy považováno za **trestný čin**, ledaže by tím dítě bylo ohroženo nouzí.

V občanské poradně poskytujeme poradenství nejen v těchto oblastech. Bez obav se na nás můžete obrátit, rádi se Vám budeme věnovat.

Provozní dobu je možné najít na webových stránkách Oblastní charity Ústí nad Orlicí.

Konzultaci v občanské poradně je nutné domluvit předem na telefonním čísle 734 281 415 a 739 136 522.